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اكنون زمان دستيابي به توافق هستهاي با ايران است

جمعي از ديپلماتهاي ارشد و برجسته جهان از جمله خاوير سولانا، رئيس پيشين سياست خارجي اتحاديه اروپا،

آناپالاسيو، وزير امور خارجه پيشين اسپانيا ...

بيانيه ديپلماتهاي برجسته جهان خطاب به 5+1
اكنون زمان دستيابي به توافق هستهاي با ايران است
جك استراو: ايران بخشي از راهحل است نه مشكل

جمعي از ديپلماتهاي ارشد و برجسته جهان از جمله خاوير سولانا، رئيس پيشين سياست خارجي اتحاديه اروپا، آناپالاسيو،
وزير امور خارجه پيشين اسپانيا ،کارل بيلدت، وزير امور خارجه پيشين سوئد، اما بونينو، وزير امور خارجه پيشين ايتاليا، رابرت
کوپر ديپلمات پيشين انگليس و شمار ديگري در يادداشتي در روزنامه "گاردين" اعلام کردند که اکنون زمان دستيابي به توافق

هستهاي با ايران است.

به گزارش ايسنا، اين ديپلماتها در اين يادداشت نوشتهاند: ما از کشورهاي 3+3(1+5 ) و ايران درخواست ميکنيم که به
توافق هستهاي تا 24نوامبر دست يابند. به تعويق انداختن اين تصميم سخت نهايي باعث ميشود که فرصت بيشتري به

کساني که مخالف مسير ديپلماتيک هستند بدهند تا اين روند مذاکرات را از بين ببرند.

در ادامه اين يادداشت آمده است: توافق موقت هستهاي که در نوامبر 2013 به امضا رسيد ضمانت هاي بسيار قوي براي 5+1
به وجود آورد تا بتواند نظارت سختي بر برنامه هستهاي ايران داشته باشد . پيش از دستيابي به اين سطح از مذاکرات اروپايي
ها به دليل منابع عظيم سرمايه گذاري شده،هزينه هاي اقتصادي را به دليل رژيم هاي تحريمي غير قابل پيشبيني متحمل
شدند . همچنين انزواي تهران عواقبي براي منطقه به همراه داشته است. اروپا در اين لحظه از زمان بايد طرف هاي مذاکره
کننده را براي دستيابي به يک توافق خوب تشويق کند. همچنين اروپايي ها بايد با دولت آمريکا براي ضمانت دادن به شرکاي
منطقه اي محتاط درباره اين که منافع آنها نيز در اين توافق نهايي تضمين خواهد شد همکاري کنند. هزينه شکست مذاکرات
نيز بايد در ذهن ها يادآوري شود. اين شکست مي تواند منجر به يک نظارت ضعيف بر برنامه هستهاي ايران باعث افزايش
تحريم ها ،تنش ها و گسترش انزواي ايرانيان شود. در طرف ايراني نيز هزينه شکست در بعد امنيتي و اقتصادي غيرقابل

محاسبه است. براي برخي از مخالفان در هر دو طرف چنين نتيجه اي مي تواند خوشايند باشد.

اما دستيابي به توافق نهايي مي تواند يک اتفاق تاريخي باشد که امنيت بينالمللي را با اعمال محدوديت بر توانايي ايران براي
دستيابي به تسليحات هستهاي تضمين کند. يک توافق هستهاي مي تواند اعتماد را تقويت کرده و فضاي سياسي مورد نياز
براي اروپايي ها در جهت ادامه گفتگو ها درباره حقوق بشر که در گذشته وجود داشت فراهم شود. همچنين اين توافق مي
تواند باعث شکل گيري دوباره تعهد غرب به ايران با گشايش گزينه هاي جديد براي همکاري درباره منافع منطقه اي شود.اکنون
ايران و 1+5 بيش از هر زمان ديگري براي دستيابي به توافق و بستن پرونده هستهاي نزديک هستند. اگر اين توافق دست
يابد مي تواند اهدافي مانند عدم اشاعه ،امنيت منطقهاي و بينالمللي،کاهش درگيري هاي موجود در خاورميانه و موفقيت
ديپلماسي چند جانبه به همراه داشته باشد.همه طرفها گزينه اي مبني بر دوري از دستيابي به توافق دارند اما همه آنها مي
دانند که جايگزين به توافق نرسيدن، بد خواهد بود. شايد ديگر هرگز چنين فرصتي براي دستيابي به توافق نهايي وجود نداشته

باشد.

نقد سياست خارجي انگليس درارتباط با ايران

نمايندگان مجلس عوام انگليس هم روز پنجشنبه، در نشستي سه ساعته، سياست خارجي اين کشور را در قبال جمهوري
اسلامي ايران مورد نقد قرار دادند.

به گزارش ايرنا، 'جک استراو' نماينده شهر 'بلکبرن' از حزب کارگر و وزير امور خارجه پيشين انگليس در سخناني با اشاره به
اهميت شرايط کنوني گفت که در کمتر از سه هفته ديگر( 24نوامبر- سوم آذر) مهلت تعيين شده براي رسيدن به توافق جامع

هسته اي ميان ايران و گروه 5 به علاوه يک، به پايان مي رسد.

وي با اشاره به مذاکرات هسته اي ايران با کشورهاي غربي در يک دهه گذشته و فرصت هاي از دست رفته در جريان اين
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مذاکرات، نسبت به اعمال نفوذ بخشي از سيستم آمريکا و لابي صهيونيستي براي جلوگيري از به نتيجه رسيدن مذاکرات جاري
و عادي سازي روابط با ايران، ابراز نگراني کرد.

استراو با بيان اين که ديدگاه هاي 'بنيامين نتانياهو' نخست وزير رژيم صهيونيستي درباره برنامه صلح آميز هسته اي ايران و
تهديد آن عليه امنيت اين رژيم، توسط شمار زيادي از اعضاي کنگره آمريکا تکرار مي شود، گفت: به رغم اين، برنامه هستهاي

ايران محور مذاکرات فشرده اي است که اميدواريم تا 24 نوامبر به نتيجه برسد.

وزير خارجه پيشين انگليس درهمين حال گفت: من به همراه همکارانم از فرانسه و آلمان در سال 2003 ميلادي مذاکرات
هسته اي را با ايران شروع کرديم اما به عنوان يک ناظر معتقدم، مذاکره با تهران چندان آسان نيست که بخشي از آن ناشي از

مشکلات فرهنگي و زباني و بخش ديگر ناشي از دلايل تاريخي و نيز ساختار پيچيده حکومتي اين کشور است.

وي افزود: اما برخلاف کره شمالي يا هند و پاکستان و اسرائيل که داراي سلاح هسته اي هستند و پيمان منع گسترش سلاح
هسته اي را نپذيرفته يا از آن خارج شده اند ، ايران در چارچوب اين پيمان همچنان مانده است.

استراو اضافه کرد: برهمين اساس، اين حق همه کشورهاي عضو اين پيمان است که اقدام به توسعه تحقيقات، توليد و
استفاده صلح آميز از انرژي هسته اي کنند.

وي با اشاره به ناکارآمدي تحريم ها در متوقف کردن برنامه صلح آميز هسته اي ايران، گفت: دکتر محمد جواد ظريف وزير
خارجه ايران در ژانويه گذشته که من به همراه همکاران پارلماني ام به تهران رفته بوديم، اين نکته را به ما گفت در سال 2005
ميلادي وقتي با من مذاکره مي کرد، ايران کمتر از 200 سانتريفيوژ داشت اما پس از گذشت هشت سال تحريم، تعداد اين

دستگاه ها، به 18 هزار و 800 دستگاه رسيده است.

وي اضافه کرد: خبر خوب، درباره مذاکرات جاري ميان ايران و گروه پنج به علاوه يک اين است که هر دو طرف به هم اعتماد
دارند اما اين نکته نيز سري نيست که دولت ايران نمي تواند اين توافق جامع را قبول کند مگر اينکه شامل حق ادامه غني

سازي اورانيوم با اهداف صلح آميز باشد.

وي با اشاره به نقش مثبت دکتر حسن روحاني رئيس جمهوري ايران در پيشبرد مذاکرات هسته اي با گروه پنج به علاوه يک
گفت: من باور دارم که مي توان با وي اين توافق را انجام داد.

جک استراو در بخش ديگري از سخنانش، شرايط محيط بين الملل از جمله درخاورميانه را بسيار متفاوت از گذشته ارزيابي کرد
و گفت: با توجه به بحران هاي کنوني در عراق و سوريه، ايران به طور بالقوه يک بخشي از راه حل براي اين بحران ها شمرده

مي شود نه بخشي از مشکل و توافق با تهران به نفع همه خواهد بود.

وي با اشاره به کمک ها و حمايت هاي دولت ايران براي سرنگوني حکومت طالبان در افغانستان، گفت بدون اين کمک ها ،
سرنگوني اين حکومت و بازپس گيري کابل بسيار دشوار بود اگرچه از ايران بابت اين کمک ها تشکري صورت نگرفت.

استراو با انتقاد از عدم حمايت دولت انگليس از گسترش روابط تجاري اين کشور با ايران، افزود: انگليس به دليل سياستش در
قبال جمهوري اسلامي ايران که مبتني بر عدم تشويق تجاري است، به خود صدمه وارد مي کند در حالي که مي توان تحت رژيم

تحريم ها نيز اقدام به تشويق تجاري با تهران کرد.

وي گفت: در چارچوب همين رژيم تحريم ها، آمريکا توانسته است در 10 سال گذشته تجارتش را با ايران به شدت گسترش
دهد و اين درحالي است که روابط تجاري ما با تهران در اين مدت کاهش داشته است و من از دستگاه ديپلماسي انگليس مي

خواهم که در اين خصوص تجديد نظر کند.

اوباما: آمريکا چارچوبي براي دستيابي ايران به انرژي صلحآميز هستهاي ارائه کرده است

درپي آن،رئيس جمهوري آمريکا در اظهاراتي درباره مذاکرات ايران و 1+5 گفت: هنوز اين که ما مي توانيم تا پيش از 24 نوامبر
به توافق هستهاي دست يابيم يک سئوال بدون پاسخ است.

باراک اوباما، گفت: آمريکا به ايران چارچوبي درباره برنامه هستهاي اش را ارائه کرده است که اين اجازه را ميدهد که تهران به
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انرژي صلحآميز خود دست يابد.

رئيس جمهور آمريکا در کنفرانس خبري اعلام کرد: معتقدم که هيچ گونه توافقي بهتر از يک توافق بد است.

اوباما مذاکرات پيش رورا براي دستيابي به توافق ،سازنده اعلام کرد و گفت: مذاکره کنندگان بينالمللي در اين مذاکرات متحد و
پيوسته هستند .

وي ادامه داد: حتي کشورهايي که ما با آنها اختلافاتي داريم مثل روسيه با ما هم عقيده هستند و ما با آنها همکاري مي کنيم.

اوباما در ادامه اظهاراتش با اشاره به روابط پر فراز و نشيب ايران و آمريکا گفت: ميان دو کشور سنت بياعتمادي وجود دارد.

رئيس جمهوري آمريکا گفت : اگر بتوانيم با ايران به توافق خوبي برسيم آن وقت با کنگره وارد مذاکره مي شويم و آنها را هم
متقاعد مي کنيم اما اين نيازمند يک توافق خوب است.

وي در پاسخ به اين پرسش که درصورت همراهي نکردن کنگره، آيا توانايي اين را خواهد داشت که به صورت يکجانبه تحريم
ها عليه ايران را کاهش دهد ، گفت که تحريمها چند دسته هستند و با هم فرق دارند اما فعلا مايل نيست در اين زمينه

اظهارنظر کند.

به گزارش ايسنا، جان کري وزيرخارجه آمريکا طي فردا وپس فردا با محمد جواد ظريف وزير امور خارجه کشورمان و کاترين
اشتون نماينده 1+5 ديدار سه جانبه اي خواهند داشت و پس از آن دور جديد مذاکرات 1+5 و ايران 20 آبان در مسقط برگزار

ميشود.

کري: تمديد مذاکرات غيرممکن نيست

جان کري، وزير امور خارجه آمريکا هم در ديدار با لوران فابيوس همتاي فرانسوياش اعلام کرد: ايران حق دستيابي به برنامه
صلحآميز هستهاي دارد نه سلاح هستهاي.

به گزارش ايسنا ، به نقل از سايت اطلاع رساني وزارت خارجه آمريکا، جان کري در کنفرانس خبري در پاسخ به سئوالي درباره
ايران گفت: ما بر روز 24 نوامبر متمرکز شده ايم .اين تاريخ بسيار مهم است. در طول ماه هاي گذشته تيمهاي کارشناسي ما
پشت ميز مذاکره نشسته اند و در مورد جزئيات گفتگو کردهاند و همه اطلاعات تکنيکي مورد لازم براي قضاوت درباره اين که
برنامه هستهاي ايران صلحآميز است يا نه را مورد بررسي قرار مي دهند. برخي از اين اطلاعات بسيار پيچيده هستند ما تلاش
مي کنيم که آنها را به حالت ساده و قابل فهم و يک فرمت ممکن تبديل کنيم . اين کار بسيار سازنده بوده است. همچنين تيم

ايران نيز با جديت کار ميکنند. گفتوگوها کارشناسي است.

وي ادامه داد: من اميدوارم که در اين لحظه تصميمات سياسي براي دستيابي به يک قضاوت درباره برنامه هستهاي ايران
گرفته شود و به جهان نشان دهيم که کشورها با ديدگاههاي متفاوت و سيستم هاي متفاوت اما با منافع دو طرفه تلاش
ميکنند که ثابت کنند برنامه هستهاي صلحآميز است. ما در اين باره بسيار اميدواريم. من هر آنچه که لازم باشد براي اين روند

انجام خواهم داد و مطمئن هستم ظريف وزير امور خارجه ايران نيز اين آمادگي را دارد و به تلاشهايش ادامه ميدهد.

وي در پاسخ به سئوالي در مورد تمديد مذاکرات هستهاي گفت: ما هيچ نيتي مبني برگفتگو درباره تمديد براي دستيابي توافق
نداريم. اگر ما به توافق در زمان مقرر دست نيابيم اندکي مسائل پيچيده تر ميشود ،اما تمديد غير ممکن نيست؛ ولي فکر نمي

کنم که تمديدي داشته باشيم.

ريابکوف: اراده کافي براي رسيدن به توافق هستهاي وجود دارد

معاون وزير خارجه روسيه هم گفت اطمينان دارد که همه شرکتکنندگان در مذاکرات هستهاي، اراده کافي براي رسيدن به
توافق هستهاي را دارا هستند.

معاون وزير خارجه روسيه «سرگئي ريابکوف» از تلاش مسکو در کمک به حل موضوع هستهاي مورد بحث ايران با قدرتهاي
جهاني در آخرين دور از مذاکرات هستهاي تا تاريخ 24 نوامبر خبر دادواظهار داشت: «ما تعهد خود را به اين گفتگوها و
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شرکتکنندگان آن نشان دادهايم و من معتقدم ميتوانيم به راه حلي در اين زمينه دست يابيم.»

وي که در وين و به منظور هماهنگي مديران سياسي کشورهاي عضو گروه موسوم به 1+5 حضور داشت، در ادامه اظهار داشت:
«علائمي را که ما در روزهاي اخير از تهران، واشنگتن و پايتختهاي اروپايي دريافت کرديم حکايت از اين دارند که گفتگوها در
سطح نازل آغاز خواهند شد و سپس شتاب خواهند گرفت.بيشک با اراده و عزم سياسي براي يافتن راه حل در اين زمينه تا

زمان تعيين شده در مذاکرات حضور خواهيم يافت.»

خرازي: بايد به نتيجه مذاکرات هسته اي ايران و 1+5 اميدوار بود

وزير پيشين امور خارجه کشورمان هم با بيان اين که بايد حقوق کشور را گرفت نه اين که توقع داشت که ديگران به ما اعطا
کنند گفت: بايد به مقاومت مردم و مذاکره کنندگان کشورمان اميدوار باشيم تا مذاکرات ايران و 1+5 به نتيجه برسد.

به گزارش ايرنا، کمال خرازي در جمع خبرنگاران در پاسخ به سئوالي درخصوص ارزيابي اش از اصول توافق جامع ميان ايران و
1+5 افزود: در هر صورت اين مذاکرات تابع اين است که چقدر حقوق کشورمان تامين مي شود و حقوق ما هم مشخص
است.وي افزود: مذاکره کنندگان ما در چارچوب تعيين شده و به پشتوانه ملت و رهبر معظم انقلاب مذاکره مي کنند.نمي شود
تضمين کرد که طرف مقابل بخواهد حقوق ما را رعايت کند چنانچه هميشه اين گونه بوده که حقوق را بايد گرفت نه اين که

توقع داشت که ديگران به ما اعطا کنند.

عضو شوراي سياست خارجي دفتر معظم رهبر انقلاب همچنين در پاسخ به سئوالي مبني بر اينکه توانمندي ايران در حوزه هاي
مختلف چقدر مي تواند در به نتيجه رسيدن مذاکرات هسته اي تاثيرگذار باشد، گفت: اينکه آمريکايي ها و غربي ها حاضر
شدند با ايران در مذاکرات جدي وارد شوند نشاندهنده نقش بزرگ ايران در منطقه است که نشان از توسعه علمي ايران دارد و

نمي توان آن را ناديده گرفت.

دمپسي: اقدام نظامي، برنامه هستهاي ايران را نابود نميکند

رئيس ستاد مشترک ارتش آمريکا در نشستي در موسسه کارنگي، گفت: اقدام نظامي نميتواند برنامه هستهاي ايران را نابود
کند، چرا که سرمايه انساني ايران توان احياي آن را دارد.

به گزارش فارس به نقل از شبکه پرستيوي، ژنرال مارتين دمپسي، رئيس ستاد مشترک ارتش امريکا ميگويد که اين کشور
نميتواند با اقدام نظامي، برنامه هستهاي ايران را نابود کند.

به گفته ژنرال دمپسي، حمله نظامي به تاسيسات هستهاي ايران فقط ميتواند به طور موقت در توانمنديهاي هستهاي ايران
اختلال ايجاد کند.

وي تصريح کرد: «ما توان مقابله با توانايي هستهاي ايران را داريم. البته اگر چنين کاري از ما خواسته شود؛ اما اگر لازم باشد
براي مقابله با موضوع هستهاي ايران استفاده از ابزار نظامي را بررسي کنيم، اين گزينه صرفا برنامه هستهاي اين کشور را به

تاخير مياندازد و آن را از بين نخواهد برد.»

فرمانده ستاد مشترک ارتش امريکا گفت: اين سانتريفيوژها يا موشکهاي ايران نيست که مانع از نابودي برنامه هستهاي اين
کشور ميشود، «بلکه سرمايه انساني که تخصص لازم براي احياي اين برنامه را دارد» مانع از بين رفتن برنامه هستهاي ايران

است.

جمهوري اسلامي ايران قويا اتهام تلاش براي دستيابي به سلاحهاي هستهاي را رد ميکند و ميگويد به انرژي هستهاي فقط
براي اهداف صلحآميز مانند توليد برق و راديو ايزوتوپهاي پزشکي نياز دارد.

گزارش آمانو درباره اجراي پادمانها در ايران منتشر شد

مدير کل آژانس بين المللي انرژي اتمي در گزارش تازه خود اعلام کرد که ايران همچنان به دسترسي مديريت شده آژانس به
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کارگاه هاي توليد سانتريفيوژ، کارگاه هاي توليد روتور سانتريفيوژ و تاسيسات ذخيره سازي، ادامه داده است.

به گزارش ايرنا،اين گزارش 18 صفحه اي که عنوان «اجراي موافقتنامه پادمان معاهده عدم اشاعه هسته اي (NPT) و مفاد
مربوطه قطعنامه هاي شوراي امنيت در جمهوري اسلامي ايران» را دارد، اشاره مي کند که ايران و آژانس دو نشست جداگانه در
تهران داشتند تا اقدامات عملي باقي مانده مورد توافق در تاريخ ماه مي 2014 در سومين گام از چارچوب همکاري را مورد

بحث قرار دهند.

در بند دوم آمده است: ايران هيچ توضيحي که آژانس را قادر سازد در مورد اقدامات عملي باقي مانده شفاف سازي کند، ارائه
نداده و در عين حال اقدام عملي تازه اي نيز به عنوان گام بعدي چارچوب همکاري، پيشنهاد نکرده است.

درادامه اين گزارش آمده است: آژانس به اجراي اقدامات نظارتي و راستي آزمايي در ارتباط با اقدامات مرتبط با هسته اي اعلام
شده در برنامه مشترک اقدام و تمديد آن، ادامه داده است.

**از زمان اجراي برنامه مشترک اقدام، ايران در هيچ يک از تأسيسات اعلام شده خود، UF6را تا سطح بالاتر از اورانيوم-235 با
غناي 5درصد، غني سازي نکرده و تمام ذخاير UF6غني شده تا سطح اورانيوم 235 با غناي 20درصد اين کشور، از طريق رقيق

سازي يا تبديل، به اکسيد اورانيوم تبديل شده است.

** غني سازي UF6تا سطح اورانيوم 235 با غناي 5درصد، با همان ميزاني که در گزارش پيشين مدير کل عنوان شده بود، ادامه
يافته است. مقدار اين مواد که در فرم UF6غني شده تا سطح اورانيوم 235 با غناي 5درصد باقي مانده، به 8390.3 کيلوگرم

افزايش يافته است.

** هيچ قطعه مهم تازه اي در رآکتور IR-40نصب نشده و هيچ فعاليت ساخت و آزمايش سوخت براي رآکتور، صورت نگرفته
است.

ارائه دسترسي مديريت شده آژانس به کارگاه هاي توليد سانتريفيوژ، کارگاه هاي توليد روتور سانتريفيوژ و ** ايران به 
تاسيسات ذخيره سازي، ادامه داده است.
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